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Nehéz rövidíteni a várólistákat
Jelen körülmények közt nem lehet meghosszabbítani a szakrendelők programját

B Í RÓ B L A N K A

A várólisták rövidítése érde-
kében meg lehetne hosz-
szabbítani a munkaidőt az 

orvosi szakrendelőkben, a többlet 
órákat az egészségbiztosító pénztár 
minden akadékoskodás nélkül el-
számolja – véli a biztosító Kovászna 
megyei igazgatója. András- Nagy 
Róbert, a sepsiszentgyörgyi kórház 
igazgatója úgy látja, ez elviekben 
lehetséges, ám a plusz pénz nem 
elég arra, hogy további orvosokat 

alkalmazzanak, a meglevő 
személyzeti kerettel pedig 
nem lehet hosszabbítani a 
programot. A paraklinikai 
és a képalkotó vizsgálatokra 
szánt összeget legalább meg 

kellene kétszerezni, hogy a 
jelenlegi egy-másfél hónapos váró-
listák megszűnjenek – mondta el 
megkeresésünkre Fejér Szilárd, a 
Kolozsváron és Sepsiszentgyörgyön 
diagnosztikai és kezelőközpontot 
működtető vállalkozás vezetője.

Elszámolnák a hosszabbított 
munkaprogramot

A sepsiszentgyörgyi járóbeteg-ren-
delők intézetében jelenleg napi 7 
órás munkaprogrammal dolgoz-
nak: egy betegre 15 percet számol-
nak, így egy szakrendelőben átlag 
28 pácienst tudnak megvizsgálni 
naponta. Ha egy orvos vagy egy 
rendelő munkaideje ennél több 
vagy kevesebb, a konzultációk, il-
letve a szolgáltatások száma ezzel 
arányosan nő vagy csökken – tag-
lalta Dragoș Tatu az egészségbiz-
tosító pénztár Kovászna megyei 
igazgatója. Hangsúlyozta, minden, 
a munkaidő meghosszabbítására 

vonatkozó kérést jóváhagynak, a 
plusz órákban nyújtott szolgáltatást 
elszámolják, mert ezzel növelhető 
a biztosítók hozzáférése az egész-
ségügyi ellátáshoz. Tatu arról is 
beszélt, hogy a járóbeteg-rendelők-
ben a szerződésék értékét nem kor-
látozzák, az elszámolás a megvaló-
sítások szintjén történik és tavaly 
július óta ez Kovászna megyében 70 
százalékkal nőtt. Dragos Tatu arra 
is kitért, annak érdekében, hogy 
a krónikus betegek könnyebben 
hozzáférjenek a paraklinikai vizs-
gálatokhoz, 2020 novemberétől mó-
dosult a jogszabály. Ennek értelmé-
ben bizonyos betegségek esetén az 
orvos írhat úgynevezett monitorozó 
küldőpapírt, ami alapján a vizsgá-
latot az egészségbiztosítóval szer-
ződésben álló laboratóriumoknak 
soron kívül, 5 napon belül el kell 
végezniük. Ezeket a vizsgálatokat 

a leszerződött összegen felül kifi -
zetik. Ilyen küldőpapírt kaphatnak 
a poszt-Covid-szindrómában szen-
vedők, az onkológiai betegségben, 
cukorbetegségben, szív- és érrend-
szeri, neurológiai vagy ritka beteg-
ségekben szenvedők.

„Kötéltánc” 
a rendszer működtetése

A „csillagos égig” lehetne növelni a 
munkaprogramot a járóbeteg-rende-
lőintézetben, de a jelenlegi kerettel 
ez esetben a kórházi ellátás szen-
vedne csorbát – mutatott rá az érem 
másik oldalára András-Nagy Róbert, 
a sepsiszentgyörgyi kórház igazgató-
ja. Kifejtette, ezt úgy lehetne megol-
dani, ha több orvost és asszisztenst 
alkalmaznak, de a járóbeteg-ellátás 
fi nanszírozása ezt nem teszi lehető-
vé. „A többlet bevétel, amit a prog-

ram hosszabbításával nyernénk, 
nem elég arra, hogy további szakem-
bereket alkalmazzunk” – szögezte le 
az igazgató. Kifejtette, jelenleg a po-
liklinikán egy konzultációért 46 lejt 
fi zet az egészségbiztosító pénztár, ez 
nem elég arra, hogy a rendelőkben 
dolgozók fi zetését, a közköltséget, a 
fogyóanyagot, a berendezések mű-
ködési költségét fedezze. „Nem vé-
letlen, hogy a magánszférában egy 
konzultációért ennek az összegnek 
minimum a háromszorosát kérik el: 
amikor a magánintézmények, ren-
delők beárazzák a szolgáltatásaikat, 
a költségekeit veszik fi gyelembe. 
Ha ennél többe kerül egy vizsgálat, 
az általában az orvos szaktudását 
jelzi – például az egyetemi profesz-
szornak többet kell fi zetni, mint egy 
szakorvosnak” – taglalta az igazga-
tó. Hangsúlyozta, a közszférában is 
ugyanazoknak az elvárásoknak kell 
megfelelni, megközelítőleg hasonló 
feltételeket kell biztosítani, mint a 
magánrendelőkben – így a fi nanszí-
rozás is legalább kétszerese kellene 
legyen a jelenleginek. András-Nagy 

Róbert arról is beszélt, törvény sza-
bályozza, hogy ugyanannak az or-
vosnak kell ellátnia a feladatokat a 
kórházban és a járóbeteg-rendelő-
ben, így egy szakember napi hétórás 
programjába bele kell férjen sok 
minden: ellátja a kórházi betegeit, 
más osztályokon is konzultál, ha 
erre szükség van, ha ügyeletes, a 
sürgősségen is megvizsgálja a bete-
geket, majd a járóbeteg-rendelőben 
is dolgozik néhány órát. „Egyfajta 
»kötéltánc« a rendszer működtetése, 
hiszen egyik oldalon sem sérülhet 
az ellátás, nem lehet hosszabb a já-
róbeteg-rendelő programja a kórház-
ban fekvő betegek kárára” – mondta 
az igazgató, hangsúlyozva, hogy 
összességében minden a fi nanszíro-
záson múlik.

Megkétszerezett keretösszeg

Előre meghatározott, havi keretösz-
szeget kapnak az egészségbiztosító 
pénztártól a paraklinikai, illetve a 
képalkotó vizsgálatok térítésére – 
mondta el megkeresésünkre Fejér 
Szilárd, a kolozsvári Pro Medical 
és a sepsiszentgyörgyi Pro Vitam 
diagnosztikai és kezelőközpontok 
vezetője. Kifejtette, változó, hogy 
ez mire elég: Sepsiszentgyörgyön 
például egy- másfél hónapos váró-
listák vannak a térítéses vizsgála-
tokra, közben Kolozsváron nemrég 
megkétszerezte a biztosító pénztár a 
leszerződött összeget. Fejér Szilárd 
szerint ez azt eredményezte, hogy 
a vérvizsgálatoknál gyakorlatilag 
megszűnt a várólista, a mágneses 
rezonancia (MR) vizsgálatok eseté-
ben hat hónapról három hónapra 
rövidült. „A monitorozó küldőpa-
pírokkal soron kívül, 5 nap alatt el 
kell végezni a vizsgálatot, és azt a 
szerződésen felül kifi zetik, de ilyen 
célból alig érkeznek betegek. Nem 
tudjuk az okát, de havonta alig pár 
száz lej értékben végzünk ilyen 
vizsgálatot, az orvosok nem küldik 
a betegeket. Valószínűsíthető, hogy 
inkább egynapos kórházi beutalás-
sal oldják meg” – mondta a labora-
tóriumok vezetője.

Egy betegre 15 percet számolnak, 

így egy szakrendelőben 

átlagosan 28 pácienst tudnak 

megvizsgálni naponta

▾  K É P Ü N K I L L U S Z T R ÁC I Ó.

     F OT Ó : V E R E S N Á N D O R

P énteken 18 órától a marosvá-
sárhelyi Deus Providebit Tanul-

mányi Ház Szent Mihály-termében 
rendhagyó könyvbemutató kereté-
ben ismerheti meg a marosvásárhe-

lyi közönség a Tőkés László 
EMNT-elnök 70. születés-
napjára (meglepetéskötet-
ként) megjelent Isten szere-
tetében, Erdély ölelésében 
– Tőkés László 70 című 

könyvet, valamint a 2015-
ben elhunyt, volt marosvásárhelyi 
polgármester, Fodor Imre, Tanul-
ságaink kézikönyve című kötetet. 
A könyvbemutatón jelen lesz Tőkés 

László, az Erdélyi Magyar Nemzeti 
Tanács elnöke, Kincses Előd, ügy-
véd, Tőkés László harcostársa, Fodor 
Pál, Fodor Imre testvére, valamint 
Tófalvi Zoltán, a Fodor Imre-kötet 
szerkesztője. Az Isten szeretetében, 
Erdély ölelésében – Tőkés Lász-
ló 70 címet viselő könyv az elmúlt 
30 évben, a Tőkés László tollából 
származó és e kötetben most meg-
jelentetett beszédeket, állásfoglalá-
sokat és elmélkedéseket, valamint 
a vendégszerzők Tőkés Lászlóról írt 
méltatásait tartalmazza, s egyfajta 
áttekintést nyújtva a küzdelmes élet-
útnak és a köz szolgálatában végzett 

munkának. A Tanulságaink kézi-
könyve című kiadvány a városépítő 
polgármester – Fodor Imre – sajtó 
alá rendezett kéziratait tartalmazza 
– kiegészülve egy bevezető tanul-
mánnyal és számos hasznos infor-
mációt tartalmazó lábjegyzettel. A 
kötet egy századokon átívelő székely 
családi krónikája, ugyanakkor a vi-
lág minden részébe szétszóródott 
Fodor-utódok történeteit, megvaló-
sításait, valamint Fodor Imre Maros-
vásárhely polgármestereként megélt 
küzdelmes pillanatait is megörökíti.

Antal Erika

Kettős könyvbemutató Marosvásárhelyen

• A „csillagos égig” lehetne növelni a munkaprogramot a járóbeteg-rendelőinté-
zetekben, de a jelenlegi kerettel ez esetben a kórházi ellátás szenvedne csorbát – 
mondták el a lapcsaládunk által megszólaltatott szakemberek. A sepsiszentgyörgyi 
kórházigazgató úgy véli, a gondot úgy lehetne megoldani, ha több orvost és asszisz-
tenst alkalmaznának, de a járóbeteg-ellátás finanszírozása ezt nem teszi lehetővé.

Tudományos könyvvel jelentkezik
Dr. Karda-Markaly Aranka első könyvének, a Csíkszék és a csíkszéki 

nemesség a 16-17. században című kötetének bemutatójára hív a Csíki Szé-

kely Múzeum. A könyvbemutatóra csütörtökön 17 órai kezdettel kerül sor a 

Csíki Székely Múzeum protokolltermében. A kutatás időintervallumaként 

az 1562–1690 közötti időszakot határozta meg a szerző, míg földrajzi-törté-

neti szempontból a Csíki-medencében elterülő Csíkszéket vizsgálja, amely 

magába foglalta az itt lévő harminchat települést. E székely mikrorégió 

társadalmáról, azon belül is a helyi elitről és a mindennapok történetének 

különböző aspektusairól olvashatnak a kötetben. A helyi elit tisztségvise-

lési szokásai, öltözködése és reprezentációs tevékenysége a kötet olyan 

színfoltját képezi, amelyet illetően a kutatás új eredményeket láttat, és 

egyben színesebbé teszi az olvasmányt. A kötetet Oborni Teréz, a Magyar 

Tudományos Akadémia Bölcsészettudományi Kutatóközpont Történettudo-

mányi Intézetének tudományos főmunkatársa, az ELTE Bölcsészettudomá-

nyi Kar, Történelem Segédtudományai Tanszék oktatója mutatja be.
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